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COMMISSION ÉLECTROTECHNIQUE INTERNATIONALE

PORTE-BALAIS POUR BAGUES GROUPE R – EXÉCUTION RA

PRÉAMBULE

1) Les décisions ou accords officiels de la CEI en ce qui concerne les questions techniques, préparés par des Comités d'Etudes où
sont représentés tous les Comités nationaux s'intéressant à ces questions, expriment dans la plus grande mesure possible un
accord international sur les sujets examinés.

2) Ces décisions constituent des recommandations internationales et sont agréées comme telles par les Comités nationaux.

3) Dans le but d'encourager l'unification internationale, la CEI exprime le vœu que tous les Comités nationaux adoptent dans
leurs règles nationales le texte de la recommandation de la CEI, dans la mesure où les conditions nationales le permettent.
Toute divergence entre la recommandation de la CEI et la règle nationale correspondante doit, dans la mesure du possible,
être indiquée en termes clairs dans cette dernière.

PRÉFACE

Le présent rapport a été établi par le Sous-Comité 2F: Balais de charbon, porte-balais, collecteurs et
bagues, du Comité d'Etudes n° 2 de la CEI: Machines tournantes.

Le texte de ce rapport est issu des documents suivants:

Pour de plus amples renseignements, consulter le rapport de vote mentionné dans le tableau ci-dessus.

Les publications suivantes de la CEI sont citées dans le présent rapport:

Publications n°' 136-1 (1962): Dimensions des balais et porte-balais pour machines électriques, Première partie: Dimen-
sions principales et tolérances.

136-1A (1972): Premier complément.
560 (1977): Définitions et terminologie des porte-balais de machines électriques.
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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION

BRUSH-HOLDERS FOR SLIP-RINGS GROUP R — TYPE RA

FOREWORD

1) The formal decisions or agreements of the IEC on technical matters, prepared by Technical Committees on which all the
National Committees having a special interest therein are represented, express, as nearly as possible, an international consen-
sus of opinion on the subjects dealt with.

2) They have the form of recommendations for international use and they are accepted by the National Committees in that sense.

3) In order to promote international uni fication, the IEC expresses the wish that all National Committees should adopt the text
of the IEC recommendation for their national rules in so far as national conditions will permit. Any divergence between the
IEC recommendation and the corresponding national rules should, as far as possible, be clearly indicated in the latter.

PREFACE

This report has been prepared by Sub-Committee 2F: Carbon Brushes, Brush-holders, Commutators and
Slip-rings, of IEC Technical Committee No.2: Rotating Machinery.

The text of this report is based upon the following documents:

Further information can be found in the Report on Voting indicated in the table above.

The following IEC publications are quoted in this report:

Publications Nos. 136-1 (1962): Dimensions of Brushes and Brush-holders for Electrical Machinery, Part 1: Principal
Dimensions and Tolerances.

136-1A (1972): First supplement.
560 (1977): Definitions and Terminology of Brush-holders for Electrical Machines.
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PORTE-BALAIS POUR BAGUES GROUPE R — EXÉCUTION RA

SECTION UN — GÉNÉRALITÉS

1. Domaine d'application

Le présent rapport concernant les porte-balais s'applique aux machines industrielles asynchrones de
grandeur moyenne, de construction classique et d'usage général comprises entre 160 mm et 400 mm de
hauteur d'axe selon la gamme recommandée (en millimètres):

160 180 200 225 250 280 315 335 400

2. Objet

Le présent rapport définit les porte-balais radiaux de collecteurs à bagues à utiliser dans les machines
ci-dessus.

3. Définitions

3.1 Ces porte-balais sont caractérisés par «t» (dimension tangentielle du balai) plus grand que «a» (dimen-
sion axiale du balai):

3.2 Ces porte-balais sont dénommés

4. Limites d'utilisation

4.1 Les porte-balais du type RA normalisés sont prévus pour un nombre limité de dimensions des bagues en
fonction de chaque hauteur d'axe de moteur.

t>a

porte-balais type RA

4.2 Les diamètres de bagues utilisables pour chaque hauteur d'axe sont donnés dans le tableau I. (Les
nombres en caractères gras indiquent les valeurs préférentielles.)
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BRUSH-HOLDERS FOR SLIP-RINGS GROUP R – TYPE RA

SECTION ONE – GENERAL

1. Scope

This report for brush-holders is applicable to medium-size asynchronous industrial machines of
conventional construction for general applications, having shaft heights between 160 mm and 400 mm
in the recommended range (in millimetres) :

160 180 200 225 250 280 315 355 400

2. Object

This report defines radial brush-holders for slip-rings to be used on the above machines.

3. Definitions

3.1 These brush-holders are distinguished by "t" (tangential dimension of the brush) being greater than "a"
(axial dimension of the brush) :

3.2 These brush-holders will be known as

4. Utilization limits

4.1 The standard type RA brush-holders are intended for use in a limited number of slip-ring sizes for each
motor shaft height.

t >a

brush-holders type RA

4.2 The slip-ring diameters which can be used for each shaft height are given in Table I (figures in heavy
type indicate the preferred values).
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-TABLEAU I

Dimensions des bagues

778 © CEI 1984

Diamètre
(mm)

Hauteur d'axe
(mm)

160 180 200 225 250 280 315 355 400

80 x

90 x x

100 x x x

112 x x x x

125 x x x x

140 x x x x

160 x x x x

180 x x x x

200 x x x x

224 x x x

250 x x

280 x

4.3 Fixation

Les porte-balais du type RA sont prévus exclusivement pour serrage sur un seul barreau rond.

Les porte-balais du type RA sont prévus pour être situés à 2 mm de la bague à son diamètre nominal.

4.4 Le rattrapage de l'usure de la bague n'est pas obligatoire dans la construction du porte-balai du
type RA.

SECTION DEUX – CARACTÉRISTIQUES GÉNÉRALES

5. Nombre et disposition des balais

5.1 L'équipement des bagues de machines industrielles asynchrones est normalement prévu avec un seul
porte-balai à deux balais radiaux identiques par bague (2T à 2 x 1 gaine. Voir la Publication 560 de la
CE I: Définitions et terminologie des porte-balais de machines électriques, tableau II).

5.2 Les porte-balais du type RA correspondants sont donc normalement prévus pour deux balais radiaux.
Dans ce cas, le porte-balai est dénommé

porte-balai type RAA

5.3 Toutefois, dans les mêmes encombrements et caractéristiques, les porte-balais du type RA pourront
être réalisés avec une seule gaine pour un seul balai (T à 1 gaine. Voir la publication 560 de la CEI,
tableau II). Dans ce cas, le porte-balai est dénommé

porte-balai type RAB
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TABLE I

Slip-ring sizes

Diameter
(mm)

Shaft height
(mm)

160 180 200 225 250 280 315 355 400

80 x

90 x x

100 x x x

112 x x x x

125 x x x x

140 x x x x

160 x x x x

180 x x x x

200 x x x x

224 x x x

250 x x

280 x

4.3 Fixing

Type RA brush-holders are intended exclusively for fixing by clamping on a single round bar.

Type RA brush-holders are intended to be located 2 mm from the slip-ring at its nominal diameter.

4.4 Provision for taking up slip-ring wear is not mandatory for the design of type RA brush-holders.

SECTION TWO – GENERAL CHARACTERISTICS

5. Number and arrangement of the brushes

5.1 Slip-rings of industrial asynchronous machines are normally provided with one brush-holder having two
identical radial brushes per ring (2 T with 2 x 1 Box. See I E C Publication 560: Definitions and Ter-
minology of Brush-holders for Electrical Machines, Table II).

5.2 The corresponding brush-holders type RA are therefore normally provided for two radial brushes. In
this form, the brush-holder is known as

Brush-holder type RAA

5.3 However, within stated overall dimensions and with the same characteristics, the brush-holders type RA
can be made with one single brush box, for one brush (T with 1 Box. See I E C Publication 560, Table II).
In this form, the brush-holder is known as

brush-holder type RAB
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6. Surface frottante nominale du (des) balai(s)

6.1 La surface frottante nominale du (des) balai(s) dans chaque porte-balai du type RA est représentée par
la surface frottante totale de tous les balais du porte-balai.

6.2 La gamme des surfaces frottantes nominales s'échelonne selon la progression suivante (en millimètres
carrés):

Porte-balai type RAA: 200 250 315 400 500 630 800 1000 1250 1600 2000 2500

Porte-balai type RAB: 100 125 160 200 250 315 400 500 630 800 1000 1250

7. Sélection des porte-balais

A chaque diamètre de bague correspond un nombre limité de porte-balais définis par les surfaces
frottantes nominales du (des) balai(s).

Les combinaisons admises sont données dans le tableau II. (Les nombres en caractères gras indi-
quent les valeurs préférentielles).

TABLEAU II

Sélection des porte-balais

Surface frottante
nominale du (des)

balai(s)
par porte-balai

Diamètre des bagues
(mm)

Type
RAA
(mm2)

Type
RAB
(mm2)

80 90 100 112 125 140 160 180 200 224 250 280

200 100 x x x x

250 125 x x x x x

315 160 x x x x x x

400 200 x x x x x x x

500 250 x x x x x x x

630 315 x x x x x x x

800 400 x x x x x x x

1000 500 x x x x x x x

1250 630 x x x x x x x

1600 800 x x x x x x

2 000 1 000 x x x x x

2 500 1 250 x x x x x

IECNORM.C
OM : C

lick
 to

 vi
ew

 th
e f

ull
 PDF of

 IE
C TR 60

77
8:1

98
4

https://iecnorm.com/api/?name=4578673f63f7df5574b08fb220e7a919


778 © IEC 1984	 — 11 —

6. Nominal contact surface of the brush(es)

6.1 The nominal contact surface in each brush-holder type RA is represented by the total contact surface of
all the brushes in the brush-holder.

6.2 The range of nominal contact surfaces (in square millimetres) follows the progression below:

Brush-holder type RAA: 200 250 315 400 500 630 800 1000 1250 1600 2000 2500

Brush-holder type RAB: 100 125 160 200 250 315 400 500 630 800 1000 1250

7. Choice of brush-holders

For each diameter of slip-ring there corresponds a limited number of brush-holders, defined by the
nominal contact surfaces of the brush(es).

The acceptable combinations are given in Table II. (Figures in heavy type indicate the preferred
values).

TABLE II

Choice of brush-holders

Nominal contact
surface of the

brush(es)
per brush-holder

Diameter of slip-rings
(mm)

Type
RAA

(mm2)

Type
RAB
(mm2)

80 90 100 112 125 140 160 180 200 224 250 280

200 100 x x x x

250 125 x x x x x

315 160 x x x x x x

400 200 x x x x x x x

500 250 x x x x x x x

630 315 x x x x x x x

800 400 x x x x x x x

1000 500 x x x x x x x

1250 630 x x x x x x x

1600 800 x x x x x x

2 000 1 000 x x x x x

2 500 1 250 x x x x x
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8. Section t  a des balais

A chaque surface frottante nominale totale du (des) balai(s) d'un porte-balai du type RAA ou RAB
correspond une seule section t x a du balai élémentaire donnée dans le tableau III.

TABLEAU III

Section t x a des balais

Surface frottante nominale
du de(s) balai(s)
par porte-balai t x a

(par balai)

Type Type
RAA RAB
(mm2) (mm2) (mm)

200 100 12,5 x 8
250 125 16 x8
315 160 20 x 8
400 200 20 x10
500 250 20 x 12,5
630 315 25 x 12,5
800 400 32 x12,5

1 000 500 32 x 16
1 250 630 40 x 16
1 600 800 40 x 20
2 000 1 000 50 x 20
2 500 1 250 50 x25

9. Dimension radiale des balais

Les porte-balais du type RAA ou RAB doivent toujours permettre l'utilisation des balais de la cote
«r» préférentielle donnée dans la Publication 136-1A de la CE I: Premier complément à la Publication
136-1 (1962): Dimensions des balais et porte-balais pour machines électriques, Première partie:
Dimensions principales et tolérances.

Note. – Pour les porte-balais des types RAA et RAB de sections t X a= 32 mm x 12,5 mm et 40 mm x 16 mm, une
exception est faite en adoptant r= 40 mm.

SECTION TROIS – CARACTÉRISTIQUES DIMENSIONNELLES

10. Dimensions de construction

10.1 Les dimensions des porte-balais des types RAA et RAB sont représentées sur les figures 1 et 2,
page 16, et leurs valeurs sont données dans le tableau IV.

Ces valeurs donnent pour chaque porte-balai, associé à une bague donnée, les dimensions princi-
pales de construction et les encombrements limites en fonction de la dimension «r» préférentielle du
balai auquel ces porte-balais se rapportent (voir article 9, note).

10.2 Les symboles, définitions et valeurs des dimensions sont donnés ci-après:
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8. Section t X a of the brushes

Corresponding to each total nominal contact surface of the brush(es) of type RAA or RAB brush-
holder, a single t x a section of the individual brush is given in Table III.

TABLE III

Section t x a of the brushes

Nominal contact surface
of the brush(es)
per brush-holder t x a

(per brush)

Type Type
RAA RAB
(mm2) (mm2) (mm)

200 100 12.5 x 8
250 125 16 x 8
315 160 20 x 8
400 200 20 x 10
500 250 20 x 12.5
630 315 25x12.5
800 400 32 x 12.5

1 000 500 32 x 16
1 250 630 40 x 16
1 600 800 40 x 20
2 000 1 000 50 x 20
2 500 1 250 50 x 25

9. Radial dimension of the brushes

Brush-holders of type RAA or RAB shall always allow the use of brushes having the preferred range
of "r" given in IEC Publication 136-1A: First Supplement to Publication 136-1 (1962): Dimensions of
Brushes and Brush-holders for Electrical Machinery, Part 1: Principal Dimensions and Tolerances.

Note. – For RAA and RAB brush-holders, for sections t x a= 32 mm x 12.5 mm and 40 mm x 16 mm, an exception has
been made in adopting r= 40 mm.

SECTION THREE – DIMENSIONAL CHARACTERISTICS

10. Constructional dimensions

10.1 The dimensions of types RAA and RAB brush-holders are shown in Figures 1 and 2, page 16, and their
values are given in Table IV.

These values define for each brush-holder, in conjunction with a given slip-ring, the main construc-
tional dimensions and the limiting envelopes in terms of the preferred "r" dimension of the brush
suited to the particular brush-holder (see Clause 9, note).

10.2 The symbols, definitions and values of the dimensions are as follows:
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TABLEAU IV

Caractéristiques dimensionnelles

Symboles Définitions Valeurs

d Diamètre nominal du trou de passage de la tige porte-balai 0,5 r

H Distance de la surface périphérique de la bague à l'axe radial du trou de passage de la
tige porte-balai

0,8 r

R1 max. Encombrement radial maximal du porte-balai en position de travail, autour de la bague 2 r

R2 max. Encombrement radial maximal du porte-balai en position de changement des balais,
autour de la bague

2,2 r

Ll max. Encombrement linéaire maximal du porte-balai, en position de travail des deux côtés 3 r
(RAA) ou d'un seul côté (RAB) de l'axe radial du trou de passage de la tige porte-
balai

L2 max. Encombrement linéaire maximal du porte-balai, en position de changement des balais
des deux côtés (RAA) ou d'un seul côté (RAB) de l'axe radial du trou de passage de
la tige porte-balai

3,5 r

L3 max. Position linéaire extrême maximale du point le plus éloigné du balai «r» préférentiel
jusqu'à l'axe radial du trou de passage de la tige porte-balai

2 r

L4 max. Encombrement linéaire maximal du porte-balai du type RAB à partir de l'axe radial
du trou de passage de la tige porte-balai, sur le côte opposé à celui de Ll max. et

1 r

L2 max.

a max. Encombrement angulaire maximal du porte-balai de chaque côté (RAA) ou d'un seul Voir
côté (RAB) de l'axe radial du trou de passage de la tige porte-balai tableau V

Al max. Dimension axiale maximale du porte-balai sur la tige du porte-balai 0,55 r

A2 max. Encombrement axial maximal du porte-balai 0,63 r
plus 2mm

U max. Partie utilisable limite (usure maximale) des balais de dimension «rm» minimale 0,65 r

Note. – Le porte-balai normalisé ne peut pas être différent selon les variations de «rm»,
il convient donc qu'il permette l'utilisation des balais ayant la plus grande partie
utilisable U max.

Ul min. Distance du bas de gaine jusqu'au point où la force nominale tolérée (pression) sur le 0,35 r
balai de dimension minimale «rm» est garantie moins

Note. – Il n'est pas recommandé d'interrompre totalement la pression sur le balai à sa
limite d'usure.

2mm

U2 Garde ou course supplémentaire pendant laquelle une force tolérée (pression) est en-
core maintenue sur le balai

0,05 r

U3 Distance du bas de la gaine jusqu'au point où une force tolérée (pression) est transmise 0,30 r
par le système de pression moins

2mm

U4 Zone de fin de course du système de pression sans valeur contrôlée de force . 0,05 r

Note. – Quelle que soit la valeur U4 retenue par le fabricant de porte-balais, il convient
que le système de pression ne puisse dépasser le bas de la gaine.

Vis câble Dimensions nominales des vis de raccordement des câbles des balais Voir

Note. – Les autres vis nécessaires à l'utilisation du porte-balai (par exemple vis de
serrage du collier) seront toutes d'une dimension nominale différente de celle
des vis de raccordement des câbles des balais.

tableau V

Vis Dimensions nominales de la vis principale de raccordement de la connexion aux bornes Voir
principale tableau V
de Note. – La position des vis de raccordement des câbles et des vis principales de
connexion connexion n'est pas donnée sur la figure 1. Ces vis seront placées au gré du

fabricant de porte-balais dans les limites de l'encombrement maximal donné
pour le porte-balai en position de travail.
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TABLE IV

Dimensional characteristics

Symbols Definitions Values

d Nominal diameter of the hole for the spindle in the brush-holder 0.5 r

H Distance from the peripheral surface of the slip-ring to the radial axis of the brush-
holder support spindle hole

0.8 r

R1 max. Maximum radial envelope around the slip-ring for the brush-holder in working position 2 r

R2 max. Maximum radial envelope around the slip-ring for the brush-holder in the brush
changing position

2.2 r

Ll max. Maximum linear envelope of the brush-holder, on both sides (RAA) or on one single
side (RAB) of the radial axis of the brush-holder support spindle hole, for the brush-
holder in working position

3 r

L2 max. Maximum linear envelope of the brush-holder, on both sides (RAA) or on one single
side (RAB) of the radial axis of the brush-holder support spindle hole, for the brush-
holder in the brush changing position

3.5 r

L3 max. Maximum linear position of the most distant part of the brush with the preferred "r"
dimension, from the radial axis of the brush-holder support spindle hole

2 r

L4 max. Maximum linear envelope of brush-holder type RAB from the radial axis of the bore for
the brush-holder spindle hole, on the side opposite to that of Ll max. and L2 max.

1 r

a max. Maximum angular envelope of the brush-holder on each side (RAA) or on one single See
side (RAB) of the radial axis of the brush-holder support spindle hole Table V

Al max. Maximum axial dimension of the brush-holder on the brush-holder support spindle 0.55 r

A2 max. Maximum axial envelope of the brush-holder 0.63 r
plus 2 mm

U max. The usable length (maximum wearing length) of the brush related to the minimum
dimension "rm"

0.65 r

Note. – Standardized brush-holders cannot differ according to the variations of "rm",
they should therefore allow the use of brushes having the greatest usable length
U max.

Ul min. Distance from the bottom of the brush box to the lowest point where the nominal load 0.35 r
(pressure) applied to the brush of minimum dimension "rm" is guaranteed. minus

Note. – It is not recommended that the pressure on the brush should be arrested com-
pletely when the brush is fully worn.

2 mm

U2 Safety factor or the supplementary distance over which an acceptable load (pressure) is
still maintained on the brush.

0.05 r

U3 Distance from the bottom of the brush box to the lowest point where an acceptable load 0.30 r
(pressure) is applied by the pressure mechanism minus

2mm

U4 Zone of travel of the pressure mechanism where no control is provided over the
pressure

, 0.05 r

Note. – Whatever the value of U4 provided by the brush-holder manufacturer the
pressure mechanism should not project beyond the bottom of the brush box.

Brush Nominal dimensions of the brush connection screw for securing the brush termination See
-connec-

screw

Note. – Other necessary screws (for example for securing the clamps) should be of a
 size different from the brush termination screw.

Table V

Main Nominal dimensions of the main connection screw for securing the connection to the See
connec- terminal post Table V
tion Note. – The location of screws is not given in Figure 1. At the discretion of the brush-
screw holder constructor they should be placed within the maximum envelope given

for the brush-holder in working position.
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Position de changement des balais
Brush changing position

Position de travailk  Working position

L4 max.

d

Pour les autres dimensions
se reporter au porte-balai
du type RAA
For the other dimensions,
refer to type RAA brush-
holder

— 16 —	 778 0 CEI 1984

FIG. 1. – Dimensions des porte-balais du type RAA.
Dimensions of type RAA brush-holders.

229/84

Ftc.2. – Dimensions des porte -balais du type RAB.
Dimensions of type RAB brush-holders.

IECNORM.C
OM : C

lick
 to

 vi
ew

 th
e f

ull
 PDF of

 IE
C TR 60

77
8:1

98
4

https://iecnorm.com/api/?name=4578673f63f7df5574b08fb220e7a919


778 © I E C 1984 - 17 -

TABLEAU V
	

TABLE V

Dimensions
	

Dimensions
Valeurs en millimètres (sauf a max. en degrés)

	
Values in millimetres (except a max. in degrees)

r préférentiel
r preferred

25 32 40 50

d (0,5 r) 12,5 16 20 25

H (0,8 r) 20 25 32 40

R1 max. (2 r) 50 64 80 100

R2 max. (2,2 r) 55 70,4 88 110

Ll max. (3 r) 75 96 120 150

L2 max. (3,5 r) 87,5 112 140 175

L3 max. (2 r) 50 64 80 100

L4 max. (1 r) 25 32 40 50

t X a a
max. txa a

max. txa a
max.

txa a
max.

a
max.

a.

b̂

A ^a •^

-ô ô

°=	 ^

'^ ^

5 .5.
Ca Ca

80 75

© 
x
o
N

85

90 00
x

70

,n

x
°N

80

100
Ln
(S
.--,

x)
x
^
,..,

00

x
PI

65

v.-

x
v,
`V

75

112 60 70

Lt-

^

X
N
m

85

125 55 65

,c
x
N
m

80

140 50 60

z).--i
x

07

75

160 55 70

°

X

0^

70

180 50 65

0N
x
0v-)

4")

x
©
tr)

65 

200 45 60 60

224 55 55

250 50 50

280 45 45

Al max. (0,55 r) 13,7 17,6 22 27,5

A2 max. (0,63 r + 2 mm) 17,7 22 27 33,5

U max. (0,65 r) 16,2 20,8 26 32,5

Ul min. (0,35 r - 2 mm) 6,7 9,2 12 15,5

U2 (0,05 r) 1,25 1,6 2 2,5

U3 (0,30 r - 2 mm) 5,5 7,6 10 13

U4 (,0,05 r) ,1,25 ,1,6 ,2 ^2,5

Vis câble
Brush connection screw

M4 M5 M6 M8

Vis principale de connexion
Main connection screw

M6 M8 M10 M12
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